
Zápisnica zo 106. zasadnutia výboru Spišského dejepisného spolku v Levoči   

dňa 12. decembra 2022 

 

 

 V priestoroch SNM-Spišského múzea v Levoči na Mäsiarskej ulici 18 sa stretli 

členovia výboru a pozvaný hosť na zasadnutí výboru SDS s nasledovným programom: 

 

Program: 1. Príprava konferencie SDS „Meď v dejinách Spiša“ v spolupráci s Baníckym 

spolkom Spiš 

 2. Príprava XXXI. VZ, včítane volieb 

3. Medaila k Cene Ivana Chalupeckého – jej prezentácia 

  4. Príprava ročenky SDS Z minulosti Spiša XXX/2022 –  informácia 

  5. Schválenie nového člena redakčnej rady ročenky SDS 

  6. Prijímanie nových členov 

  8. Rôzne 

 

Prítomní: František Žifčák, Slávka Sámelová, Soňa Polláková, Marián Soják, Mária 

Novotná, Vladimír Olejník, Dušan Bevilaqua, Martin Furmanik, Monika Bizoňová, Ján 

Endrödi a prizvaný hosť Jozef Daniel. 

 

Ospravedlnení: Božena Malovcová, Ján Čarnogurský, Peter Cenký, Milica Majeriková-

Molitoris, Erika Cintulová a hosť Eduard Pavlik. 

 

Predseda SDS PhDr. František Žifčák v úvode rokovania privítal prítomných  členov výboru, 

ako aj prizvaného hosťa na zasadnutí výboru. Za overovateľov zápisnice boli určení D. 

Bevilaqua a M. Furmanik. 

 

Ad 1) Príprava konferencie SDS „Meď v dejinách Spiša“ v spolupráci s BS Spiš 

Predseda SDS ocenil prítomnosť zástupcu Baníckeho spolku Spiš Ing. Jozefa Daniela, 

ktorý prijal pozvanie na zasadnutie výboru, aby informoval o možnostiach pomoci ich spolku 

pri príprave jarnej konferencie SDS. Pôvodne sa plánovalo, že miestom konania konferencie 

bude Multicentrum v Spišskej Novej Vsi,  ale nakoľko pôjde o medzinárodnú konferenciu 

s predpokladaným vyšším počtom účastníkov, SDS sa rozhodol usporiadať akciu vo veľkej 

sále Reduty. Predseda SDS sa už spojil s Mestským kultúrnym centrom Spišská Nová Ves 

a dohodol termín na 3. júna 2023. Pôvodná suma na prenájom priestorov vo výške 600 eur 

bola spolku nakoniec znížená na 100 eur. Začiatok sa posunie na 10.00 hod., s prezentáciou 

účastníkov o 9.30, keďže deň predtým bude v sále iná akcia a priestory bude potrebné ráno 

pripraviť. Predseda SDS prečítal predbežný program a informoval o prednášajúcich. 

Konferencia bude rozdelená do troch blokov. Prvý blok začne o 10.15 do 12.00 s tromi 

prednáškami (dvaja prednášajúci z Nemecka a Rakúska definitívne potvrdia rozhodnutie 

o účasti v januári), nasledovať bude prestávka a druhý blok s dvomi prednáškami. Obed bude 

v neďalekej reštaurácii, no nebude hradený spolkom. V treťom bloku, ktorý bude v čase od 

14.30 do 16.30 vystúpia štyria prednášajúci. V diskusii by mohol vystúpiť aj autor filmu 

Cesty medi Stanislav Manca a informovať o stave príprav druhého dielu tohto 

dokumentárneho filmu. Druhý deň sa v prípade záujmu účastníkov pripraví prehliadka 

objektov banských diel  v Hnilčíku, pričom program exkurzie zabezpečí Banícky spolok. 

Prednášky budú honorované a spolok uhradí prednášajúcim ubytovanie a obed. Spolok vstúpi 

do rokovania s Mestom Spišská Nová Ves o prípadnom finančnom príspevku. Samostatný 

zborník z konferencie môže byť vydaný, ak sa nájdu sponzori, inak budú príspevky 



publikované v našej ročenke. Na záver prvého bodu  Ing. Daniel ponúkol členom výboru 

priestory Baníckeho spolku  na prezentáciu alebo prednášku výsledkov svojich výskumov. 

Ad 2) Príprava XXXI. VZ, včítane volieb 

 Predseda podotkol, že valné zhromaždenie sa každoročne pripravovalo vo februári 

alebo marci. Avšak teraz bolo nutné posunúť termín na apríl, aby sa stihla pripraviť a vydať 

spolková ročenka. Kontaktoval  už riaditeľku Mestského kultúrneho strediska v Levoči JUDr. 

Zuzanu Kamenickú a po vzájomnej  dohode sa bude valné zhromaždenie konať 22. apríla 

2023 v Mestskom divadle v Levoči. Aj v tomto prípade mala byť cena za prenájom vysoká, 

avšak Mesto Levoča je tiež kolektívnym členom, a tak nakoniec upustilo od platenia nájmu 

priestorov. Valné zhromaždenie si bude voliť aj nový výbor na ďalšie trojročné volebné 

obdobie. Výbor sa dohodol, že v úvode odznejú tri prednášky. Prvú prednášku odprezentuje  

František Žifčák k 140. výročiu založenia  SDS, Marián Soják si pripraví prednášku  s názvom 

Levoča v archeologických svedectvách a tretia bude prednáška Moniky Bizoňovej Jezuitský 

konvikt v Levoči v 17. a 18. storočí. Prezentácia účastníkov bude od 8.30 a oficiálny začiatok 

o 9.00. Predseda výboru oznámil, že už nebude kandidovať za predsedu spolku zo 

zdravotných dôvodov a zároveň navrhol  za kandidáta na predsedu Vladimíra Olejníka. V. 

Olejník prijal kandidatúru a členovia výboru s týmto návrhom tiež súhlasili. Výbor sa dohodol 

aj na ďalších kandidátoch do výboru (Vladimír Ševc, Zuzana Demčáková, Ján Simkanič, 

Rastislav Mačura, Rastislav Ovšonka a Roman Blaško). Tých do marca oslovia určení 

členovia výboru. Kandidátka výboru sa spresní na najbližšom zasadnutí výboru v roku 2023. 

  

Ad 3) Medaila k Cene Ivana Chalupeckého – jej prezentácia 

 

 Tajomníčka spolku Slávka Sámelová už prevzala celú zásielku medailí a priniesla 

medailu na jej prezentáciu členom výboru. Podpredseda spolku Marián Soják informoval 

členov výboru o neľahkej ceste k výrobe medaily. Niekoľkokrát musel cestovať do Mincovne 

v Kremnici. Zároveň je rád, že medzi členmi výboru vyhral návrh číslo štyri, ktorý 

preferovala aj mincovňa. Za autora bol vybraný najlepší portrétista-medailér Branislav Ronai. 

Na začiatku boli problémy s reliéfom, či bude dostatočne vystupovať portrét Ivana 

Chalupeckého. Nakoniec je všeobecná spokojnosť s jej kvalitou. Medaila je vyrobená 

z bronzu, puncovaná a z hľadiska numizmatiky bude veľmi vzácna, lebo bolo vyrazených iba 

40 kusov. Taktiež  je veľmi pekná farba a prevedenie puzdra. Martin Furmanik predložil 

návrh na udelenie ceny I. Chalupeckého za celoživotný prínos doc. Jozefovi Sulačekovi. 

Podľa štatútu ceny pripraví aj písomný návrh a predloží na prerokovanie výboru. Predtým 

predseda SDS osloví doc. Sulačeka.   

 

Ad 4) Príprava ročenky SDS XXIX/2021 – informácia 

 

 Predseda informoval, že donedávna mal dodaných len málo štúdií, v súčasnosti má už 

k dispozícii 5 štúdií, ktorých autormi sú M. Kaščák, J. Petőczová, S. Sámelová, M. 

Majeriková-Molitoris a M. Semančík.  Do konca roka prisľúbili dodať štúdie ešte M. Lacko 

a V. Olejník.  Odborné články sľúbili odovzdať do konca roka D. Rosová, M. Bizoňová a V. 

Olejník, taktiež budú pripravené dva medailóny, ako aj päť recenzií a anotácií.  Do rubriky 

Správy prispeje D. Bevilaqua správou o oceneniach spišskej historiografie a jeho správu 

doplní J. Endrödi o ďalšie ocenenia z Prešovského samosprávneho kraja. S. Sámelová a M. 

Furmanik pripravia správu o akciách k 100. výročiu zániku Spišskej župy. 

 

 

 



  

Ad 5)  Schválenie nového člena redakčnej rady ročenky SDS 

 

 Na minulom zasadnutí redakčnej rady boli navrhnutí výboru SDS namiesto P. Zmátla 

za nového člena redakčnej rady ročenky Z minulosti Spiša P. Cenký a M. Bizoňová. Keďže P. 

Cenký sa kandidatúry vzdal, výbor jednomyseľne za člena redakčnej rady schválil M. 

Bizoňovú. 

  

Ad 6) Prijímanie nových členov 

 

Výbor prijal za nových členov SDS Mgr. Luciu Vrábľovú (pod číslom 679), Jána 

Obrina (č. 680), PaedDr. Annu Ondrušekovú (682), Mgr. Lukáša Pateru (683) a za 

kolektívneho člena Tatranskú galériu v Poprade (č. 681). Tajomníčka oboznámila výbor aj s 

písomným oznámením doc. Ľuboslava Hromjáka o jeho vystúpení zo Spišského dejepisného 

spolku. 

 

Ad 7) Rôzne 

 

V bode neboli prerokované žiadne návrhy. 

 

 

Zápisnicu elektronicky overili: Ing. Dušan Bevilaqua, PhD. a PhDr. Martin Furmanik, PhD. 

 

V Levoči 12. decembra 2022 

 

Zápisnicu vyhotovila: 

 

PhDr. Slávka Sámelová 

    tajomníčka SDS 

 

  


